
تحولات تاریخ معاصر موسیقی 
ایران نشــان از این دارد که این 
هنر در یــک مرحله خاص قرار 
گرفته و برخی متخصصان حوزه موسیقی بر 
این باورند برای آنکه موسیقی ایران در مقام 
باید و شاید بماند، هم اهالی هنر،  هم مسئولان 
و هم مخاطبان مسئولیتی را بر دوش دارند. 
البته در ماه های اخیر، آخرین حلقه فشــار 
دیکتاتورها برای تحریم رویدادهای فرهنگی، 
جمعیــت مظلوم موســیقی را مخاطب قرار 
دادند؛ جمعیتی که از نوازنده، آهنگســاز و 
خواننده گرفته تا کمپانی، ســالن دار و حتی 
بوفه دار آن سالن را شــامل می شود و اکنون 
برای بیش از ۵ ماه اســت که اجراهای برنامه 
آنها با مانع مواجه شده اســت. این مدعیان 
هنر، فشار مضاعفی روی خوانندگان داشتند 
که چطور می توانید با این حال غمگین مردم، 
روی سن رفته و اجرا کنید؟! در این یادداشت 
به نکاتی درخصوص نبــود اقتصاد نرمال در 
حوزه موسیقی و فرایندی که به سازفروشی 

نوازندگان منجر شد، اشاره می شود:  

الف- اســتعدادهایی که باید از تقلید 
حذر کنند: جوانان ما در عرصه موســیقی 
دارای اســتعداد هســتند و در همــه جهان 
زبانزدند؛ البته ضرورت دارد کــه به نیازها و 
خواسته های آنان رســیدگی شود؛ گرچه در 
شرایط فعلی آسیب های بسیاری در موسیقی 
پاپ دیده می شــود. در این بین لازم است تا 
محیط مناســبی برای جوانان فراهم شود و 
تلاش های زیربنایی صورت گیرد تا مخاطبان 
هر نغمه بی ارزشــی را گــوش نکنند. گرچه 
حضور اســتادان بزرگ در عرصه موســیقی 
ســنتی این امر را تعدیل کرده اســت، اما در 
موسیقی پاپ آنطور که شایسته است هویت 
فرهنگی ما در نظر گرفته نشــده است و در 
این فضا، عده ای فرصت طلــب، جوانان ما را 
به ســوی محفل های زیرزمینی می کشانند؛ 
بنابرایــن گرایش خواننده های ما به ســمت 
تقلید و کپی برداری امری مذموم است و باید از 
کپی برداری ممانعت کرد؛ زیرا برخی الگوهای 
فرافرهنگی در این سبک از موسیقی یا شعر 
ماندگار ندارند یا تفکری در پشت اشعار دیده 

نمی شود.

ب- قوانینی که خوب اجرا نمی شوند: 
از چند ســال پیش که وزارت ارشاد صندوق 
اعتباری هنر را با شــعار حمایــت از جامعه 
هنرمندان کشور برپا کرد، هدفش پشتیبانی 
از این قشر آســیب پذیر بود، اما برخی اهالی 
موســیقی معتقدند فعالان حوزه موســیقی 
گاهی کم بهره از امکانات هستند؛ البته انتقاد 
به بوروکراســی یکی از این موارد اســت که 
انجام اموری مثل آپلود مدارک و پیگیری آن 
از صندوق هنر خیلی مشــکل و گاه ناممکن 
است! به عنوان نمونه صادق چراغی، آهنگساز 
و پژوهشگر که به سبب داشتن برنامه رادیویی 
ایل بانگ در رادیو فرهنــگ و ارتباط، چهره 
نام آشنای این عرصه است، اذعان می کند که 
»اگرچه قوانین موجود کامل و فراگیر نیستند، 
ولی همین قوانین پر از کاستی هم خوب اجرا 
نمی شوند؛ زیرا بوروکراسی شگفت انگیزی بین 
خانه موسیقی و صندوق اعتباری هنر به راه 
افتاده است!« البته محمدمهدی اسماعیلی، 
وزیر ارشاد در نشســت با مدیرعامل صندوق 
هنر تأکید دارد که »یکی از مهم ترین ارکان 
حمایتی وزارت فرهنگ و ارشــاد اسلامی در 
ارتباط با جامعه فرهنگ و هنر کشور، صندوق 
اعتباری هنر است و ضرورت دارد این صندوق 
با برنامه ریزی دقیق و مدون به بالاترین سطح 
خدمت رســانی نوین به اهالی فرهنگ، هنر و 

رسانه برسد.«

ج- چرخش به سوی شادی عمومی: در 
هفته های اخیــر، بعد از چند مــاه، برگزاری 
چند کنسرت با استقبال گسترده مواجه شد. 
همچنین رضا صادقی برای همدردی  با مردم 
خوی کنسرتی خیریه برگزار  کرد. همین طور 
زانکو با نخستین کنسرتش در سالن نمایشگاه 
بین المللی تهران، توانست استقبال مخاطبان 
را کسب کند. در این بین، برخی با بهانه های 
گوناگون به دنبال تعطیلی صنعت موسیقی در 
کشور هستند. این افراد که در فضای مجازی به 
هنرمندان موسیقی حمله می کنند، باید کمی 
انصاف داشته باشند؛ چراکه وقتی از تعطیلی 
هنر می گوییم باید بدانیم که در برگزاری یک 
کنسرت، سوای خواننده و تهیه کننده، حداقل 
هزار خانواده از ایــن راه ارتزاق می کنند. پس 
باید به خواســت حداکثری اهالی موسیقی و 
مردم که می خواهند پس از چند ماه ناراحتی، 
به زندگی عادی بازگردند، احترام گذاشت و 
کنسرت به عنوان پیشــران نشاط اجتماعی، 
نقش تعیین کننده ای در تغییر فضا و چرخش 

به سوی شادی عمومی دارد.
ســرانجام اینکه روشن شــدن دوباره چراغ 
کنســرت ها می تواند نویدبخــش روزهای 
بهتری در دنیای موسیقی و اجرای کنسرت ها 
باشد؛ روزهایی که هم جامعه هنر موسیقی به 
وضعیت عادی بازگردند و هــم اینکه بخش 
مهمی از مردم را به ســالن های پررنگ و نور 
موسیقی بازگرداند و نوازندگان، سازهای خود 

را بیدار کنند. 

سازهای بیدار
امیر خدادادهمدانییادداشت

دبیر گروه فرهنگ
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یک شروع تازه 
با پایان  ماه محرم و صفر، ناآرامی ها   باعث شد که فعالیت های هنری رکود 
داشته باشند، اما کنسرت های موسیقی برخلاف اکران کج دار و مریز فیلم ها 

و اجراهای کم نمایش ها به طور کامل تعطیل شدند 

سمفونی های فناوری
اجراهای صحنه ای تنها راه درآمدزایی موسیقی نیست؛ پیشرفت فناوری همانطور 
که بر شیوه های مصرف موسیقی اثر گذاشته، درآمدزایی از این بازار را نیز دگرگون 

کرده است 

پاپی هایی که 
بعد از جشنواره 

می خوانند
 

در جدیدترین دور از 
برگزاری کنسرت که 
پس از پایان جشنواره 
موســیقی فجر آغاز 
خواهد شــد، زانکو، 
و  ابراهیمی  میثــم 
علــی عبدالمالکی، 
در  را  کنسرت هایی 
تهران و کیش برگزار 

می کنند.
کنسرت های  چراغ 
مردمی در اسفند، با 
زانکو، میثم ابراهیمی 
عبدالمالکی  علی  و 
روشــن می شــود؛ 
گرچه این کنسرت ها 
قرار اســت با حضور 
خوانندگان بیشتری، 

تنوع پیدا کند.
زانکو که نخســتین 
چراغ اجــرای زنده 
موســیقی را طــی 
در  اخیر  ماه هــای 
سالن میلاد نمایشگاه 
بین المللی روشــن 
کرد، 2۸بهمن نیز در 
شهر ماکو به اجرای 
برنامه پرداخت. زانکو 
ســاعت  همچنین 
2۳:۵۹دقیقه دیشب 
یک  )سه شــنبه(، 
اجرای زنده در سالن 
پانورامــای جزیره 
کیش را تجربه کرد؛ 
قیمت  که  کنسرتی 
بلیت های آن از ۳۸۰ 
تا ۷۰۰هزار تومان در 

نوسان است.
ایــن خواننده جوان 
قصد دارد تــا در ۷ 
اجرای   2 اســفند، 
دیگــر در تهــران 
داشته باشد. به این 
ترتیــب، زانکو در 
سانس های ۱۹ و 22 
هفتم اسفندماه، در 
سالن میلاد نمایشگاه 
روی  بین المللــی 

صحنه خواهد رفت.
قیمت بلیت های این 
کنسرت نیز بین ۱۷۰ 
تا 4۹۵هــزار تومان 
متغیر اســت. میثم 
ابراهیمــی که یک 
اجرا را در جشنواره 
سی وهشتم موسیقی 
پشت ســر  فجــر 
گذاشت نیز قرار است 
امروز، چهارشــنبه 
اســفندماه،  سوم 
در ســالن پانورامای 
اجــرای  کیــش، 
برنامه داشته باشد. 
بلیت های  قیمــت  
ایــن کنســرت، از 
۷۰۰هزار  تــا   ۳۸۰
است.  متغیر  تومان 
علــی عبدالمالکی، 
خواننــده قدیمی و 
موسیقی  کم حاشیه 
پاپ کشور نیز قرار 
اســت دوشــنبه، 
هشتم اســفندماه، 
طی 2سانس ۱۸:۳۰ و 
2۱:۳۰ در سالن میلاد 
نمایشگاه بین المللی 
بــه اجــرای برنامه 

بپردازد. 

جشنواره، شروع رونق کنسرت ها بود
در  گفت وگو با مدیر دفتر موسیقی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی مطرح شد
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ســال98 بود که وزیــر فرهنگ و ارشــاد 
اســلامی وقت، محمد اللهیاری را به عنوان 
مدیر مرکز موسیقی وزارت ارشاد منصوب 
کرد.  اللهیاری از همان زمان تلاش کرد تا با 
هنرمندان بیشترین تعامل را داشته باشد و 
این تعامل را بر مدار گفت وگو قرار داد. بعدها 
با آمدن دولت ســیزدهم، محمد اللهیاری 
از دفتر موســیقی رفت و به عنوان مدیرکل 
دفتر توســعه کتاب و کتابخوانی منصوب 
شد، اما مدتی بعد باز هم به مدیریت مرکز 
موسیقی بازگشت. پیش تر و در دهه 80هم 
مدیریت امور کتاب ارشــاد را عهده دار بود. 
 اللهیاری   درروزهای اخیر درگیر برگزاری 
سی وهشــتمین دوره موســیقی فجر بود؛ 
جشنواره ای که بعد از مدت  رکود درحالی 
برگزار شــد که همه منتظر هستند ببینند 
آیا بعد از جشــنواره، کنسرت ها در آخرین 
 ماه زمستان برگزار می شوند یا خیر؟ هرچند 
 اللهیاری امیدوار اســت که شــرایط برای 
اجرای کنسرت ها بهتر شــود. وی معتقد 
است که موســیقی پاپ همیشــه پیشتاز 
بوده و شروع این کنسرت ها می تواند رونقی 

بزرگ به موسیقی ایران ببخشد.
جشــنواره موســیقی فجر 
روزهــای پایانــی اش را   گذراند. فکر 
می کنید این جشــنواره می تواند یک 
شــروع خوب برای برگــزاری دوباره 

کنسرت ها باشد؟
جشنواره موســیقی فجر یک فرایند چند 
روزه ای است که علاوه بر برگزاری بخش های 

مختلف، اهداف معین و مشــخصی را هم 
دنبال می کند. یکی ازاین اهداف، گردهمایی 
هنرمندان موســیقی پیشکسوت و جوان 
است؛ هنرمندانی که از شهرها و کشورهای 
مختلف در جشــنواره حضور دارند. هدف 
دیگر برگزاری جشنواره زمینه سازی  برای 
رونق اقتصادی موسیقی کشور است. جریان 
موسیقی می تواند زمینه ساز رشد اقتصادی 
هنرمندان باشد و ما در این دوره از جشنواره 
تلاش کردیم که این امر محقق شود و البته 
ادامه پیدا کند. معتقدم جشنواره یک شروع 
برای ازسر گیری فعالیت های موسیقی در 

تهران و دیگر شهرهاست.
لازمه شروع دوباره کنسرت ها 
یک حمایت همه جانبه ازســوی وزارت 
ارشاد هم هست. وزیر بارها در حاشیه 
هیأت دولت و دیگر مراسم ها از حمایت ها 
گفته اســت. آیا این حمایت ها بعد از 

جشنواره موسیقی فجر ادامه دارد؟
به طور حتم حمایت ها وجــود دارد. قبل از 
برگزاری جشــنواره موسیقی فجر چندین 
کنســرت در تــالار وحدت اجرا شــدند و 
چند کنســرت پاپ نیز اجراهــای خود را 
روی صحنه بردند. وزیر ارشــاد هم با توجه 
به وضعیت اقتصادی ای کــه وجود دارد و 
همچنین اینکه موسیقی مدت زیادی قبل 
از جشنواره کنسرت نداشته، صحبت هایی 
داشــته اند. وزیر در این مدت مکاتباتی را 
با وزارت کشــور، صمت و شهرداری داشته 
است؛ سازمان هایی که ســالن های بزرگ 
برای اجرای کنســرت دارند. تا این 3سالن 
با تعامــل و همکاری ای که بــا هنرمندان 
موسیقی دارند بتوانند میزبان اجراها باشند. 
برای شــروع دوباره بایــد حمایت صورت 

بگیرد که چرخه فعالیت موسیقی به حرکت 
دربیاید.

پیش تر وقتی کنســرت ها 
تعطیل شــدند، بیشــترین آسیب به 
هنرمندان رسید و هنرمندان با مشکلات 
زیاد معیشتی روبه رو شدند. به نظر شما 
از این به بعد هنرمندان باز هم تمایل به 
اجرای کارهایشان خواهند داشت؟ شما 

چه پیش بینی ای دارید؟
ببینید در همه دوره ها تلاش هنرمندان این 
است که بتوانند هنر خود را به مردم عرضه 
کنند؛ هنری که مردم هم مشتاق شنیدنش 
هستند. عرضه هنر همیشــه وجود دارد و 
نمی توان این موضوع را انکار کرد که هنرمند 
با عرضه هنرش دیده می شود. دیده شدن 
هنرمند در رشــد اقتصادی هم مهم است؛ 
بنابراین هنر باید عرضه شود و اگر این عرضه 
صورت نگیرد در درازمدت با یک شکست 
اقتصادی در هنر موسیقی روبه رو می شویم. 
خوشــبختانه هنرمندان ما آمــاده عرضه 

هنرشان هستند. هنرمندان مشغول کار 
هســتند و تلاش بر این است که بتوانند 
گروه خود را برای اجراهای بیشتر آماده 

کنند. برای مثال وقتی جشنواره برگزار 
شــد، هنرمندان لطف بزرگی 

کردند که حضور در جشنواره 
را پذیرفتند و تلاششــان 
برای رســیدن اجراها به 
جشنواره واقعا ستودنی 
بود. دیگر هنرمندان هم 
در طول سال اجراها و 

ورک شاپ های 
خــود را 
هند  خوا

داشت و مجوزهای لازم صادر می شود.
مدتی بود که برخی هنرمندان 
تمایــل به اجــرا نداشــتند، اگر این 
هنرمندان در بازه زمانی دیگری اقدام به 
گرفتن مجوز کنند، دفتر موسیقی اقدام 

به صدور مجوز خواهد کرد؟
اگر هنرمندان در یک بازه زمانی حاضر به 
اجرا نباشــند، می توانند در هــر زمانی که 
آماده اجرا شدند، درخواست مجوز داشته 
باشند. البته خیلی از هنرمندان به واسطه 
حضــور در میان مــردم و همچنین بحث 
اقتصادی تمایل به اجرای کنســرت دارند 
و این به نظرم شــامل اکثریت هنرمندان 
می شود. در کشور 8۵میلیون نفری زندگی 
می کنیم که این کشور مانند دیگر کشورها 
قوانین و ضوابط خاص خود را دارد. به دنبال 
این موضوع وزارت ارشــاد هم ضوابط خود 
را دارد و هنرمندان هــم باید این ضوابط را 

رعایت کنند.
آیا کنسرت ها برای 
سال آینده و حتی اسفند 
پیش رو اعــلام آمادگی 

کرده اند؟
جشــنواره موســیقی فجر و 
اقبالــی کــه مردم 
در ســالن ها بــه 
و  موســیقی 
ن  ا منــد هنر
ســیقی  مو
نشــان دادند، 
بخــش  ید نو
ی  هــا ز و ر
برای  پررونق 
موســیقی در 

اسفندماه سال جاری اســت. بدیهی است 
هنرمندان دوســت دارند مردم در اجراها 
در کنارشان باشند و اوقات خاطره انگیزی 
را کنار هم بگذرانند. برای تقویت این فضا، 
وزارت فرهنگ و ارشــاد اســلامی تسهیل 
فضای مجوزهای کســب وکار را در اولویت 
خود قــرار داده اســت. برای اســفند ماه 
مجوزهــای موســیقی بــرای هنرمندان 
مختلفــی در تهران و شهرســتان ها صادر 
شده است. تعطیلی فعالیت های موسیقی 
به طور جدی زیســت اقتصادی هنرمندان 
را دچار آسیب می کند. هنرمندان موسیقی 
بــرای آغاز اجراهــای صحنــه ای همت و 
روی همراهی مردم نیز حســاب کرده اند. 
ان شاءالله رونق موسیقی در اسفندماه، نوید 

بهار پرنشاطی را می دهد.
لازمه یک جامعه شاد علاوه 
بر ضرورت های اولیه زندگی، حضور در 
محافل هنری و فعالیت هاست. در این باره 
توضیح بفرمایید که با توجه به وضعیت 

موجود چه نظری دارید و چه باید کرد؟
بعد از شــیوع کرونــا، ســالن های تئاتر و 
موســیقی تقریبا فعالیت خود را داشتند، 
اما  بعد از ایام محرم و صفر هیچ کنســرت 
موسیقی ای برگزار نشد.  وقتی با هنرمندان 
صحبت می کردیم هنرمنــدان مایل به کار 
بودند، اما چون تمرینی صورت نگرفته بود، 
اجرایشان زمان بر می شد، ولی شرایط حاضر 
این را نشــان می دهد که اگر اجرایی باشد، 
مردم استقبال می کنند؛ چراکه جامعه امروز 
بنا بر شرایطی که دارد به هنر، شادی و نشاط 
بسیار نیازمند است و دفتر موسیقی هم در 
تلاش است بیشترین تعامل را با هنرمندان 

داشته باشد.

فهیمه پناه آذر گفت وگو
روزنامه نگار


